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آمريكا بزرگ ترين 
تهديد جهاني

دهه آخر قرن بيستم جهان با وضعيتي بسيار 
شبيه آخر قرن نوزدهم روبه رو بود با اين تفاوت 
كه رهبري كشورهاي استعمارگر و امپرياليستي 
از انگلستان قرن 19 به آمريكاي قرن 20 انتقال 
يافت. آمريكا در اين دهه با كشورهايي روبه رو شد 
كه بسرعت در حال ترقي و پيشرفت بودند و شاهد 
شكل گيري بلوك بندي و قطب بندي قدرت هاي 

نظامي، سياسي، اقتصادي و فرهنگي جديد بود.
ادامه در صفحه آخر

ديدار اول
دكتر علي دارابي
darabi@jamejamonline.ir

گفت وگو
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كاري به حاشيه ها نداشته 
آپتيموس ماكسيموس باشيد مهم نتيجه است 

افسانه اي، صفحه كليد 
يا نمايش؟ گفتگو با حميد بقايي 

رئيس سازمان
 ميراث فرهنگي
 و گردشگري
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سونامي شرق 
در  تلویزیون هاي 
جهان
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راديو و تلويزيون

سريال هاي كره اي
در 10 سال اخير توانستند
 در سراسر جهان مخاطبان
 زيادي را با خود همراه كنند
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آيت الله مكارم 
شيرازي:
كنترل 

جمعيت 
خلاف شرع 

نيست

رهبر انقلاب: تنها مجرم اتمي جهان آمريكاست
احمدي نژاد ديروز در مراسم كنفرانس خلع سلاح هسته اي تهران 5 پيشنهاد ايران را براي خلع سلاح جهاني مطرح كرد

نگراني 
كارشناسان 

از احتمال 
تعليق 

ورزش ايران

خلع  كنفرانس  نخستين  افتتاحيه  مراسم 
سلاح هسته اي و عدم اشاعه آن با شعار »انرژي 
صلح آميز هسته اي براي همه، سلاح هسته اي براي 
هيچكس« ديروز با پيام رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در مركز همايش هاي بين المللي صداوسيما برگزار 

شد.
حضرت آيت الله خامنه اي در اين پيام تصريح 
كردند: هر گونه استفاده و حتي تهديد به استفاده 
از سلاح هسته اي نقض جدي مسلم ترين قواعد 
قلمداد  جنگي  جنايت  بارز  مصداق  و  بشري 

مي گردد.

متن پيام رهبر معظم انقلاب اسلامي به اين 
شرح است:

بسم الله الرحمن الرحيم
به شما مهمانان محترم كه در اينجا گرد آمده ايد، 
خوشامد مي گويم. مايه خرسندي است كه جمهوري 
اسلامي ايران امروز ميزبان اجلاس بين المللي خلع 
سلاح است، به اميد آن كه از فرصت فراهم آمده 
استفاده كرده، نتايج ماندگار و ارزشمندي را كه 
از گفتگو و مشورت با يكديگر به دست مي آوريد، 

تقديم جامعه بشري نماييد.
اتم شناسي و علوم هسته اي يكي از بزرگ ترين 

دستاوردهاي بشري است كه مي تواند و بايد در 
خدمت رفاه ملت هاي جهان و رشد و توسعه همه 
جوامع انساني باشد. گستره كاربرد علوم هسته اي 
طيف وسيعي از نيازهاي پزشكي، انرژي و صنعتي 
را پوشش مي دهد كه هر يك از اهميت شايسته اي 
كه  دليل مي توان گفت  اين  به  است.  برخوردار 
حيات  در  برجسته اي  جايگاه  هسته اي،  فناوري 
اقتصادي را به خود اختصاص داده است و با گذر 
زمان و افزايش نيازهاي صنعتي، پزشكي و انرژي 
به طور فزاينده اي اهميت آن بيشتر خواهد شد و 
به همين ميزان، تلاش براي دستيابي به انرژي 

هسته اي و بهره گيري از آن نيز افزايش مي يابد. 
ملت هاي خاورميانه كه مانند ديگر ملت هاي جهان 
تشنه صلح و امنيت و پيشرفت اند، حق دارند كه 
با بهره گيري از اين فناوري، جايگاه اقتصادي و 
موقعيت برتر نسل هاي آتي خود را تضمين كنند. 
شايد يكي از اهداف غبارآلود كردن فضا در مورد 
برنامه هاي صلح آميز هسته اي جمهوري اسلامي 
ايران اين است كه مانع از توجه جدي ملت هاي 

منطقه به اين حق طبيعي و ارزشمند خود شوند.
طرفه آن كه، تنها مجرم اتمي جهان اينك به 
دروغ خود را مدعي مبارزه با گسترش سلاح اتمي 

معرفي مي كند؛ در حالي كه يقينا هيچ اقدام جدي در 
اين مسير صورت نداده است و هرگز صورت نخواهد 
داد. اگر ادعاي مبارزه با گسترش سلاح هسته اي 
آمريكا دروغ نبود، آيا رژيم صهيونيستي مي توانست 
ضمن خودداري از پذيرش مقررات بين المللي در 
اين زمينه بويژه ان. پي. تي،  سرزمين اشغال شده 
فلسطين را به زرادخانه اي مُبدل سازد كه انبوهي از 

سلاح هاي هسته اي در آن ذخيره شده است؟
نام اتم به همان ميزان كه بيانگر پيشرفت دانش 

بشري است، 
ادامه در صفحه 2

اميد توفيقي/ گروه ورزش

اختلاف نظر روساي سازمان تربيت بدني و 
كميته ملي المپيك علني تر از قبل شده است، به 
طوري كه اگر تا ديروز علي آبادي مختصر تعارفي 
براي كناره گيري از سمتش مي كرد، امروز سفت 
و سخت بر جايگاهش تكيه زده تا كارمندان او و 
سعيدلو، ورود و خروج مجموعه ورزشي انقلاب 
را بهانه اي براي زورآزمايي روساي خويش قرار 

دهند.
با وجود اين كه مشكل اين دو نهاد مربوط به 
امروز و ديروز نيست و در دوره هاي قبلي نيز به 
اشكال مختلف بروز پيدا كرده است، اما اختلاف بين 
علي سعيدلو، رئيس سازمان تربيت بدني و محمد 
علي آبادي رئيس كميته ملي المپيك از مهرماه 
سال گذشته كليد خورد جايي كه سعيدلو در اولين 
كنفرانس خبري ابتداي آغاز كارش، به كل افتخار 
علي آبادي در سازمان تربيت بدني حمله ور شد: 
ورزش تنها ساخت و ساز نيست و بايد به صورت همه 
جانبه پيشرفت كند، اين اظهار نظر صريح از روزهاي 

تلخ و تكراري براي ورزش خبر داد.
سعيدلو در ادامه مسير سكانداري ورزش ايران 
همان راه علي آبادي را در برخورد با كميته ملي 
المپيك در پيش گرفت البته با شدت بيشتري، 
جلسات  به  هيچ گاه  علي آبادي  كه  طوري 
سازمان ورزش دعوت نشد و افشارزاده دبيركل 
كميته المپيك بعضا به جلسات بررسي عملكرد 
فدراسيون ها دعوت  شد و در اظهارنظر كارشناسي 
و ارزيابي عملكرد فدراسيون ها نقش وي كمرنگ 

شد.
اوج اين نگاه و استراتژي سعيدلو در مراسم 
تجليل از قهرمانان ملي ورزش در روز 13 اسفند 
88 نمايان شد جايي كه علي آبادي به مراسمي كه 
در آن رئيس جمهور هم حضور داشت، دعوت نشد، 
بعد از اين مراسم و در اواخر اسفند ماه مجمع عمومي 
كميته ملي المپيك برگزار شد علي آبادي به تلافي 

اين رفتار سعيدلو قصد نداشت
ادامه در صفحه 18

آيت الله مكارم شيرازي در پاسخ به سوالي، نظر 
فقهي خود را درباره افزايش جمعيت بيان كرد.

اين خبر در پي اعلام مخالفت محمود احمدي نژاد، 
رئيس جمهوري با سياست كنترل جمعيت و شعار 
»دوبچه كافيه« منتشر شده است. رئيس جمهوري 
هفته گذشته در گفت وگويي زنده در تلويزيون از اين كه 
علما در برابر سياست هاي كنترل جمعيت در سال هاي 

گذشته سكوت كرده اند، ابراز تعجب كرده بود.
مكارم  آيت الله  از  خبرگزاري ها،  گزارش  به 
تبليغ و ترويج مردم  شيرازي سوال شده است: 
مسلمان ايران در امر جلوگيرى و كنترل جمعيت 
به عنوان يك كار فرهنگى، اقتصادى و اجتماعى 
جامعه ايرانى در منابر و محافل دينى، شرعا چه 

حكمى دارد؟ آيا خلاف شرع است؟ 
ايشان پاسخ داده اند: در صورتى كه اهل خبره و 
كارشناسان متدين، مساله كنترل و محدود كردن 
مواليد را يك ضرورت اجتماعى تشخيص دهند، 
ادامه در صفحه 17

بررسي تحقيق و تفحص از تأمين اجتماعي، امروز در مجلس 
به گفته نايب رئيس كميسيون اجتماعي مجلس طرح تحقيق و تفحص از سازمان تأمين 

اجتماعي امروز براي تصويب در صحن علني مجلس مطرح مي شود. 
مجيد نصيرپور در گفتگو با فارس، در اين باره افزود: مجلس براي تحقيق و تفحص از تأمين 
اجتماعي مشكل خاصي ندارد و اين طرح در كميسيون اجتماعي مجلس به تصويب رسيده 
است. وي وظيفه هيات امناي سازمان تأمين اجتماعي را تأمين منابع و استراتژي دانست و 

افزود: هيات امنا وظيفه دارد تأثير تأمين اجتماعي را در جامعه به معناي لغوي آن اجرا كند. 
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بازنشستگان در انتظار وام
سعيدي از اهواز: سال گذشته براي دريافت كارت ايثار 
اقدام كردم، ولي اكنون پس از گذشت يك سال هنوز اين 

كارت به دستم نرسيده است.
 يك شهروند: در شهريور 88 از نمايندگي، موتورسيكلتي 
با پلاك قديم خريداري كردم و پس از آن كه آذر ماه سال 
گذشته كارت آن صادر شد، براي دريافت كارت سوخت اقدام 

كردم، ولي تاكنون صادر نشده است.
راهي از صباشهر: كوچه و خيابان هاي صباشهر بسيار 
كثيف و آلوده است. به نظر مي رسد شهرداري اين منطقه 

قرار نيست فكري به حال اين معضل كند.
رامين اسماعيلي از كرج: پل عابر پياده متروي كرج )پل 
فرديس( گاهي آن قدر شلوغ است كه عابران براي گذر از 
آن در صف مي ايستند؛ از مسوولان درخواست دارم چاره اي 

بينديشند.
جودي از فرديس: بازنشسته سال 82 هستم، مدت 7 
سال است براي دريافت وام 500 هزار توماني درخواست 
داده ام؛ هر بار كه با سازمان مربوط تماس مي گيرم، اظهار 

مي كنند هنوز تامين اعتبار نشده است.
يك شهروند از قرچك ورامين: چند ماهي است در طرح 
جايگزيني خودروهاي فرسوده شركت كرده ام ولي تا اين 

لحظه خبري نشده است.
علي افشار: چندي پيش به بازديد يكي از آثار تاريخي 
كشورمان در رباط كريم منطقه تخت رستم رفتم كه داراي 
شماره ثبت ميراث فرهنگي بود، ولي متاسفانه اين محل 
تاريخي كه قدمت آن به 2000 سال پيش مي رسد حتي يك 
نگهبان نيز نداشت و اطراف آن از زباله و نخاله پر شده بود، 
از اداره ميراث فرهنگي رباط كريم درخواست دارم تا در اين 

خصوص تدبيري بينديشد.

حق با شماست

22262142info@jamejamonline.ir

جم
جام

ا:
سه

عك

ديدگاه آيت الله مكارم شيرازي: 
كنترل جمعيت خلاف شرع نيست  

ادامه از صفحه اول
شرعا مى توان به طور موقت با آن موافقت كرد يا در صورت 
لزوم به طور حساب شده از آن تبليغ نمود. در ضمن بايد توجه 
داشت افزايش نسل به عقيده هيچ كس جزو واجبات نيست و 
بنابراين محدود ساختن، حرام نمى باشد.در ضمن بايد در موارد 
كنترل جمعيت به جاى افزايش كمى، سراغ افزايش كيفى رفت، تا 
مسلمانانى عالم تر و كارآمدتر به جامعه اسلامى تحويل داده شود 
و عزت و عظمت مسلمين حفظ شود و نيز بايد توجه داشت كه 
در مواردى كه طبق تشخيص اهل خبره متعهد، كنترل جمعيت 
ضرورى است، بايد حتما از وسايل مشروع استفاده كرد، نه از 

وسايل نامشروعى مانند سقط جنين و امثال آن.

آزمون اعزام فرهنگيان به خارج؛ 
7 خرداد

رئيس مركز سنجش وزارت آموزش و پرورش گفت: 
آزمون اعزام فرهنگيان به مدارس خارج از كشور 7 خرداد به 

طور همزمان در مراكز استان ها برگزار مي شود.
كه حدنصاب  افرادي  پرورش،  و  آموزش  گزارش  به 
نمره علمي را كسب كنند براي مصاحبه تخصصي دعوت 
و در صورت قبولي و دارا بودن شرايط ثبت نام، به مدارس 

جمهوري اسلامي در خارج از كشور اعزام خواهند شد.
 آغاز پيش دبستاني از 4 سالگي

دبير شوراي عالي آموزش و پرورش با اعلام اين كه دوره 
پيش دبستاني طي 2 سال پياپي برگزار مي شود، گفت: بر اساس 
مصوبه شوراي عالي شروع دوره پيش دبستاني از 4 سالگي 
است. مهدي نويد ادهم در گفتگو با خبرنگار مهر افزود: براساس 
مصوبه شوراي عالي آموزش و پرورش، دوره پيش دبستاني از 
4 سالگي شروع و تا پايان 5 سالگي به اتمام مي رسد كه البته 
شركت در آن به دليل نبود امكانات در همه مناطق الزامي 
نيست. طبق مصوبه شوراي عالي، تغيير نظام آموزشي جديد 
از سال تحصيلي 91-90 در مدارس سراسر كشور اجرا خواهد 
شد. دبير شوراي عالي آموزش و پرورش سن آغاز رسمي 
تحصيل كودكان را 6 سال تمام عنوان كرد و گفت: 2 سال 
پيش دبستاني جزو سيستم رسمي آموزشي نخواهد بود و تنها 
زمينه اي براي حضور در مدرسه است. نويد ادهم افزود: يكي از 
تاكيدهاي مصوبه جديد شوراي عالي در اين باره افزايش مراكز 

پيش دبستاني از سوي 2 بخش دولتي و خصوصي است.

 مترو تا پايان امسال
 به تجريش مي رسد 

از  تهران  شهردار 
راه اندازي ايستگاه متروي 
مسير  ادامه  در  تجريش 
تهران  متروي  يك  خط 
تا پايان امسال خبر داد و 
گفت: تلاش مي كنيم از 
بهره برداري  با  مهر  اول 
متروي  ايستگاه هاي  از 
كلاهدوز، شهرك اكباتان و ميدان آزادي، بار عظيمي از 

ترافيك مركز شهر را كاهش دهيم.
به گزارش ايسنا، محمدباقر قاليباف در مراسم افتتاح 
رسمي مسير توسعه شرقي خط 2 متروي تهران حدفاصل 
ايستگاه  هاي تهرانپارس تا فرهنگسرا همچنين، از راه اندازي 
بليت الكترونيك تاكسي ها و آژانس ها در آينده خبر داد و 
در اين باره گفت: پس از راه اندازي بليت الكترونيك مترو و 
خطوط اتوبوسراني كه در جهت مديريت شهري و ساماندهي 
آن ايجاد شده است، برنامه ريزي ها به اين سمت پيش مي رود 

كه از اين بليت براي تاكسي ها و آژانس ها نيز استفاده شود.
 ورود 150 واگن به خطوط مترو تا پايان امسال 

مديرعامل شركت راه آهن شهري تهران و حومه هم 
با تاكيد بر اين كه امسال قابليت بهره برداري بيش از 12 
ايستگاه جديد مترو در شهر تهران وجود دارد، گفت: بزودي 
ايستگاه كلاهدوز در خيابان پيروزي افتتاح مي شود و پس از 
آن ايستگاه توحيد و ميدان آزادي در اختيار شهروندان قرار 
مي گيرد. به گزارش ايسنا، محسن هاشمي افزود: براساس 
برنامه ريزي صورت گرفته پس از اختصاص اعتبار تا پايان 

امسال بيش از 150 واگن به خطوط واگذار مي شود.

 تبليغات آموزش عالي 
به شرط كسب مجوز

دفت��ر نظارت و ارزيابي وزارت علوم در اطلاعيه اي اعلام 
ك��رد: انتش��ار آگهي هاي مرتبط با حوزه آم��وزش عالي اعم 
از برگ��زاري كلاس ه��اي آمادگ��ي كارداني، كارشناس��ي، 
كارشناس��ي ارش��د، دكترا، آيلتس و تافل منوط به اخذ تاييد 

از دفتر آموزش هاي آزاد وزارت علوم است.
ب��ه گزارش ايس��نا، دفتر نظارت و ارزياب��ي وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري اعلام كرد: براس��اس ماده 7 مصوبه 23 
مرداد 88 ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي مبني بر ضرورت 
تاييد آگهي تبليغاتي موسسات از سوي دستگاه هاي اجرايي 
و م��اده 2 قانون اهداف، وظايف و تش��كيلات وزارت علوم و 
ب��راي اعمال نظارت بر فعاليت تبليغاتي موسس��ات آموزش 
عالي آزاد در سراس��ر كشور، رسانه هاي جمعي، صداوسيما و 
مطبوعات به انتش��ار آگهي هاي مرتبط با حوزه آموزش عالي 
اعم از برگزاري كلاس هاي آمادگي كارداني، كارشناس��ي، 
كارشناس��ي ارش��د، دكتري، آيلس و تافل پس از اخذ تاييد از 

دفتر آموزش هاي آزاد وزارت علوم اقدام كنند.
براس��اس اعلام دفتر نظارت و ارزياب��ي وزارت علوم، در 
شهرس��تان ها مسووليت تاييد آگهي موسسات آموزش عالي 
آزاد ب��ه عهده دبيرخانه هيات هاي نظارت و ارزيابي اس��تاني 

مستقر در دانشگاه هاي منتخب است.

كتايون مصري/ گروه جامعه

براي  دانشجويان  روان  سلامت  كارنامه  انتشار    
نخستين بار در هفته گذشته نشان مي دهد علاوه بر اختلال 
رواني حدود 18/3 درصد دانشجويان، گرايش آنان به سمت 
پوچ گرايي و مكاتب فكري جديد در حال افزايش است. آيا بايد 

نسبت به نتايج سنجش سلامت اين قشر نگران بود؟
كارنامه سلامت روان دانشجويان كه از سوي دفتر مشاوره 
وزارت علوم و وزارت بهداشت تاييد شده، نشان مي دهد حدود 
74 درصد دانشجويان به رشته تحصيلي خود علاقه مندند، 
12 درصد حس مي كنند كه از حمايت اجتماعي برخوردار 
كرده  اند، تجربه  را  عاطفي  شكست  درصد   26  نيستند، 

9/5 درصد اطرافيان دانشجويان اقدام به خودكشي كرده، 
19/2 درصد پرخاشگر و 15 درصد نااميدند، 24 درصد از 
دانشجويان با مشكلات مالي دست به گريبانند، 6 درصد 
براي كاهش اضطراب و ناآرامي دروني، داروي آرامبخش 
 مصرف مي كنند، 8 درصد از قليان لذت مي برند و سرانجام
18/3 درصد به نوعي مشكوك به اختلالات رواني هستند.

دانشجويي  معاونان  نيز  ابتداي سال تحصيلي جاري 
دانشگاه هاي علوم پزشكي در نشست سراسري خود، اعلام 
كرده بودند 25 درصد دانشجويان پزشكي كشور با اختلالات 
رواني روبه رو هستند. انتشار اين آمار، مسوولان وزارت علوم 
و بهداشت را واداشت تا در طرح جامعي به سنجش سلامت 
روان دانشجويان بپردازند كه نتايج آن تا حدي نشان مي دهد 
بخشي از جمعيت دانشجويي كشور با مشكلات اجتماعي 
و رواني روبه رو هستند؛ هرچند مسوولان و مجريان اين 
طرح اعلام مي كنند اين آمارها نگران كننده نيست و حتي از 
استانداردهاي جهاني كمتر است؛ اما با توجه به شأن و منزلت 
اين قشر در جامعه، حساسيت نسبت به وضعيت آنان ضروري 
است، بخصوص اين كه انتشار برخي آمارها مانند اظهارات 
رئيس مركز مشاوره دانشگاه مازندران نشان مي دهد كه نبايد 

نسبت به آمارهاي فعلي چندان خوشبين بود.
صمد ايزدي، سال گذشته هشدار داد كه اختلالات رواني 
و اجتماعي با مجموع 37/7 درصد، بالاترين دليل مراجعه 

دانشجويان به مراكز مشاوره است.
 دانشجويان؛ آيينه تمام نماي جامعه

فاطمه مولازاده، كارشناس ارشد روان شناسي و فعال 
در يكي از مراكز مشاوره دانشگاهي با انتقاد از اين كه چرا 
اختلالات رواني بين دانشجويان را بزرگنمايي مي كنند، 
مي گويد: »آنچه در ميان دانشجويان مي گذرد، چيزي جدا 
از وضعيت جامعه نيست. شما در آمارهاي رسمي مي  بينيد 
كه حدود 21 درصد افراد جامعه به نوعي با اختلالات رواني 
هرچند به صورت ناچيز دست به گريبانند. نمي توانيم دانشجو 
را جدا از قاب جامعه اش در نظر بگيريم. از سوي ديگر وقتي 

به هر دانشجويي كه به مراكز مشاوره مراجعه مي كند، عنوان 
اختلال رواني مي دهيد، آنها را از پيگيري ناراحتي جزئي 
روحي � رواني بازمي داريد، در نتيجه آنها از ترس اين كه مبادا 

انگ بخورند، به اين مراكز مراجعه نمي كنند.«
اين مشاور كه 8 سال سابقه كار با دانشجويان را دارد، اضافه 
مي كند: »دانشجويي كه در 19 �  18 سالگي از خانواده اش جدا 
مي شود و دوره جديدي را در فضايي بيگانه تجربه مي كند و 
با آدم هاي متفاوتي به سر مي برد، به طور طبيعي با فشارها و 
اضطراب هاي روحي روبه رو مي شود كه نمي توانيم براحتي 
او را بيمار رواني بخوانيم. به نظر من، واكنش هاي رواني 
دانشجويان به محيط كاملا طبيعي است و هركس ديگر 

باشد، چنين واكنش هايي را بروز مي دهد.«
 برخي آمارها مورد اعتماد نيست

طرح سنجش سلامت روان دانشجويان چندسالي است 
كه از مهر تا آذر هر سال براي جديدالورودها اجرا مي شود تا 
كارنامه سلامت روان دانشجويان، وضعيت روحي آنان را 
نشان دهد. يكي از انگيزه هاي اين سنجش، وجود آمارهاي 
ضد و نقيض در حوزه روحي � رواني اين قشر است. گاه 
اين آمارها به رسمي ترين مكان  ها هم راه يافته و به بروز 
 87 سال  كه  طوري  به  است؛  شده  منجر  نگراني هايي 
 خبرگزاري هاي رسمي از شيوع 54 درصدي اضطراب و 
41 درصدي افسردگي بين جوانان خبر دادند و شهريار شيري، 
نماينده مجلس و عضو كميسيون بهداشت خبر داد: ميزان 
دانشجوياني كه دچار افسردگي هستند، نسبت به آنها كه 

چنين وضعيت روحي را تجربه نكرده اند، 60 درصد است.
حميد يعقوبي، سرپرست دفتر مركزي مشاوره در وزارت 
علوم درباره اين آمارها مي گويد: »در بخش سلامت روان 
دانشجويان معمولا از پرسشنامه استفاده مي شود؛ اما حتي با 
اين ابزار نمي توان به عدد خالصي )net(  رسيد و براي اين كار 

به مصاحبه هاي دقيق تخصصي نياز است.«
به گفته وي، نزديك به 65 درصد دانشجويان غيربومي 
هستند و اگر دانشجو آمادگي نداشته باشد، جدايي او از خانواده 

مشكلاتي برايش به دنبال دارد.
وي همچنين خبر داد اين تحقيق شاهد گرايش بسياري 
از جوانان به پوچ گرايي و مكاتب خاص و جديد است كه براي 

پر كردن خلأ جواني، به اين مكاتب روي آورده اند.
 يك ميليارد تومان براي مشاوره

 معاونت اداري � مالي وزارت علوم براي اولين بار در 
سال 88، يك ميليارد تومان به مراكز مشاوره دانشگاه ها اعتبار 
داده است، اين در حالي است كه تاكنون اين مراكز چندان مورد 
توجه دانشگاه ها نبوده اند، حتي شنيده مي شود اين اعتبار، در 
سال جاري تا 30 درصد افزايش يافته است. چنين افزايشي 
نشان مي دهد كه وضعيت رواني دانشجويان نيازمند توجه 
بيشتر است و وزارت علوم قصد دارد با اختصاص اين بودجه 
ضمن كاهش آسيب هاي رواني در بين دانشجويان به تقويت 

مراكز مشاوره بپردازد.
خوابگاه هاي دانشجويي از جمله مكان هايي است كه بايد 
به طور تمام وقت به ساكنان مشاوره بدهد. اين مطلب را 

غلامعلي افروز، رئيس سازمان نظام روان شناسي به ايسنا 
مي گويد و اضافه مي كند: خوابگاه، يك دانشگاه شبانه روزي 
است و اگر قصد داريم از افسردگي دانشجويان جلوگيري 
كنيم، بايد خدمات مشاوره در دانشگاه بخصوص خوابگاه ها 
فعال شود.اما متاسفانه دانشجويان در حال حاضر اعتماد 
چنداني به مراكز مشاوره ندارند. هر چند بيش از 90 درصد 
معتقدند مشاوره امر خوبي است و بايد از خدمات آن استفاده 

كرد؛ اما از درز اطلاعات شخصي خود نگرانند.
يعقوبي در اين باره مي گويد: گاهي بسياري از دانشجويان 
حاضر نيستند اطلاعات شخصي و دروني خود را نزد مشاوران 
مطرح كنند؛ چون از درز اطلاعات در آينده مي ترسند؛ هر چند 

92/6 درصد آنها به اثربخشي مشاوره اعتقاد دارند.
او تصريح مي كند: برخي دانشجويان فكر مي كنند انتشار 
اطلاعات شخصي آنان ممكن است در استخدام آينده شان 
مشكلاتي ايجاد كند؛ در حالي كه من اعلام مي كنم هيچ 
فرد و نهادي اعم از كميته هاي انضباطي دانشگاه، حراست 
و حتي رئيس دانشگاه به پرونده هاي مشاوره دانشجويان 

دسترسي ندارند.
در مجموع، كارنامه سلامت دانشجويان نشان مي دهد 
كه جمعيت دانشجويي كشور نيازمند مراقبت بيشتر است و از 
آمارهاي آن نمي توان بسادگي گذشت؛ اما در نخستين گام، 
مراكز مشاوره دانشگاه ها موظف به جلب اعتماد آنها هستند، 
در غير اين صورت مي توان انتظار داشت آمارهاي سال هاي 

آينده، چندان خوشبينانه نباشد.

تقويتمراكزمشاورهدردانشگاهها
65 درصد دانشجويان غيربومي اند و دوري از خانواده در اختلالات رواني آنها موثر است

اقدام ضربتي براي جلوگيري 
از افزايش كرايه تاكسي ها

در حالي كه افزايش بي رويه نرخ كرايه تاكسي ها در 
شهروندان  از  بسياري  اعتراض  موجب  اخير  هفته هاي 
تهراني شده است، سخنگوي شهرداري تهران با اشاره به 
اقدامات كنترلي براي جلوگيري از هرگونه تخلف در زمينه 
افزايش بي رويه نرخ كرايه تاكسي ها تاكيد كرد: با رانندگاني 
كه خارج از مصوبه شوراي شهر تهران كرايه دريافت كنند، 

برخورد مي شود.
محمدهادي ايازي در گفتگو با فارس افزود: افرادي كه 
خارج از مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران از شهروندان 
كرايه دريافت كنند، خلاف قانون رفتار كرده  و سازمان 
تاكسيراني موظف است بر اين تخلفات نظارت و با خاطيان 
برخورد كند.ايازي تاكيد كرد: از هفته جاري اقدامات كنترلي 
لازم براي جلوگيري از هرگونه تخلف در زمينه افزايش 

بي رويه نرخ كرايه تاكسي ها صورت مي گيرد.

سرانه  گفت:  بهداشت  كميسيون  رئيسه  هيات  عضو 
درمان در سال جاري 30 درصد نسبت به سال قبل افزايش 
پيدا مي كند. اين در حالي است كه اعتبارات وزارت بهداشت 
نيز 33 درصد نسبت به سال قبل افزايش داشته است كه از 

اين افزايش 30 درصد شامل سرانه هاي درماني مي شود.
محمدرضا رضايي در گفتگو با ايسنا، افزود: متاسفانه هر 
ساله در تعيين ميزان تعرفه ها مشكل اين است كه دو تعرفه  
بايد اعلام شود؛ يكي تعرفه خصوصي كه از جانب سازمان 
نظام پزشكي و ديگري تعرفه هاي دولتي كه از جانب وزارت 
بهداشت اعلام مي شود. هميشه اين بحث ميان سازمان 
نظام پزشكي و وزارت بهداشت وجود دارد كه تعرفه را كدام 
بخش تعيين كند. سازمان نظام پزشكي اصرار دارد خودش 
تعرفه را مشخص كند و از سوي ديگر وزارت بهداشت و 
درمان هم مدعي است بايد تعيين تعرفه  در اختيار آنها باشد.

نماينده جهرم گفت: اتفاقا در كميسيون هم بحث شد 
امسال تعيين ميزان تعرفه ها هم به لحاظ تورمي كه در سال 
89 داريم و هم هدفمند كردن يارانه ها به گونه اي باشد 
كه علاوه بر اين كه به مردم فشار وارد نشود، پزشكان و 

بخش هاي خصوصي و دولتي، انگيزه اي براي كار كردن 
داشته باشند. يعني ميزان تعرفه بايد تلفيقي باشد از تعرفه 
نظام پزشكي و وزارت بهداشت، چراكه هم اكنون فاصله ها 
بسيار زياد است و بيمارستان ها به صورت سليقه اي فعاليت 
مي كنند، به نحوي كه برخي بيمارستان ها با تعرفه نظام 
پزشكي و برخي با تعرفه وزارت بهداشت، بيماران را پذيرش 

مي كنند.
عضو هيات رئيسه كميسيون بهداشت خاطرنشان كرد: 
به منظور ساماندهي اين مشكلات قرار است نشستي در 
كميسيون برگزار شود تا با حضور وزير بهداشت و رئيس 
كميسيون كه رئيس سازمان نظام پزشكي است و ديگر 
امسال  تعرفه هاي  ميزان  در  توافقي  كميسيون،  اعضاي 
صورت گيرد تا تعرفه اي واقعي تعيين شود؛ چراكه بسياري 
از پزشكان سال گذشته نسبت به اين كه تعرفه هاي دولتي 
هزينه هاي  نمي توانند  و  نيست  آنها  نيازهاي  جوابگوي 
زندگي خود را تامين كنند اعتراض داشتند، لذا وزير بهداشت 
با مشورت اعضاي كميسيون شرايط بهتري براي تعرفه ها 

تعيين كند.

سرانه  درمان امسال 30 درصد افزايش مي يابد
ميزان تعرفه بايد تلفيقي از تعرفه نظام پزشكي و وزارت بهداشت باشد

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي در نامه اي به 
معاون اول رئيس جمهور با تاكيد بر پيشگيري و برخورد 
طرح هاي  در  اخلاقي  الزامات  نقض  موارد  با  مناسب 
تحقيقاتي و انتشارات علمي، خواستار تعميم استانداردهاي 

اخلاقي به كل جامعه علمي كشور شد.
به گزارش مهر، وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
رياست  اول  معاون  رحيمي  محمدرضا  از  نامه اي  طي 
جمهوري درخواست كرد، به منظور توسعه فعاليت هاي 
اخلاق پزشكي و پيشگيري از تخلفات پژوهشي در سطح 

كشور اين موضوع به كل جامعه علمي تعميم يابد.
در اين نامه آمده است: وزارت بهداشت بر اساس رسالت 
خود و در جهت ارتقاي استانداردهاي اخلاقي در واحد 
پژوهش هاي علوم پزشكي اقدام به تاسيس كميته هاي 
اخلاق در پژوهش وزارت بهداشت و دانشگاه هاي علوم 
پزشكي و موسسات تحقيقاتي كرده و به منظور ارتقاي 
به تاسيس مراكز تحقيقاتي  اقدام  ظرفيت هاي موجود، 

اخلاق پزشكي كرده است.
موازات  به  اخير  سال هاي  در  نامه،  اين  اساس  بر 
متاسفانه  پژوهشي كشور،  و  فعاليت هاي علمي  ارتقاي 
شاهد برخي بداخلاقي ها در اجراي طرح هاي تحقيقاتي 
و انتشارات علمي بوده ايم كه از اين ميان مي توان به 

داده سازي، سرقت علمي، رعايت نكردن الزامات اخلاقي 
در طرح هاي تحقيقاتي روي آزمودني هاي انساني اشاره 
كرد كه با واكنش سريع مسوولان و تصويب قوانين در 
مجلس شوراي اسلامي زمينه رفع نگراني فراهم آمده 

است.
وحيد دستجردي در بخش ديگري از نامه خود با اشاره 
به نگراني جامعه علمي كشور در اين زمينه يادآور شده 
نگراني ها مختص  از  بسياري  اين كه  به  توجه  با  است: 
وزارت بهداشت نبوده و نگراني تمام جامعه علمي كشور 
است، ضرورت دارد اين موضوع در تمامي دانشگاه ها و 
موسسات علمي دولتي و خصوصي مورد توجه قرار گيرد و 
الزامات اخلاقي در اجرا و انتشار نتايج طرح هاي تحقيقاتي 

به تمام مراكز علمي تسري يابد.
وزير بهداشت با اعلام آمادگي اين وزارتخانه در اين 
نامه آورده است: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
آمادگي خود را براي استفاده از تمامي ظرفيت هاي اين 
سازمان در جهت توسعه  موضوع اخلاق پزشكي و الزامات 
اخلاقي در انتشارات علمي و نهادينه كردن آن در تمامي 
موسسات علمي و تحقيقاتي كشور و در اختيار گذاشتن 
تجارب دانشگاه هاي علوم پزشكي به ساير دستگاه ها و 

نهادهاي ذي ربط اعلام مي كند.

نامه وزير بهداشت براي جلوگيري از تقلب علمي

اختصاص 60 ميليارد تومان به يارانه بليت مترو و اتوبوس تهران
معاون هماهنگي امور عمراني وزير كشور با اشاره به تخصيص 260 ميليارد تومان 
يارانه بليت مترو و اتوبوس به تمام شهرها گفت: در بحث يارانه بليت مترو و اتوبوس، 260 
ميليارد تومان به پيشنهاد دولت در نظر گرفته شده كه 200 ميليارد آن در غير شهر تهران 

و 60 ميليارد تومان آن براي شهر تهران هزينه خواهد شد.
به گزارش ايسنا، حميدرضا ارشادمنش افزود: در بحث قطار شهري 1700 ميليارد 
تومان تصويب شده است كه 2000 ميليارد تومان از تسهيلات ارزي نيز به آن اضافه 

خواهد شد.


